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Groter Hof verlamt rechtspraak over EU-besluiten
Uitbreiding rechtelijk stelsel van de Europese Unie gaat ten koste van de kwaliteit en zal veel geld kosten

Edmon Oude Elferink 

HHervorming van het ge-
rechtelijk stelsel van de 
Europese Unie is door-
gaans geen onderwerp 
dat leidt tot vette kran-
tenkoppen. Toch geniet 

de inrichting van het Hof van Justitie van 
de Europese Unie in Luxemburg nu de 
aandacht, zelfs van de politiek. De reden 
is het voorstel om het aantal rechters van 
het Gerecht te verdubbelen van 28 naar 
56 en het verzet daartegen, onder andere 
binnen het Gerecht zelf. 

Het verzet tegen die uitbreiding is te-
recht. Vergroting van het aantal rechters 
heeft negatieve gevolgen voor burgers 
en ondernemers in Nederland die direct 
worden geraakt door besluiten van de 
Europese Unie.

Waar gaat het in de kern om? Het Hof 
van Justitie herbergt drie gerechtelijke 
instanties met ieder een eigen functie en 
eigen bevoegdheden. 

Een daarvan is het Gerecht, de instan-
tie waar burgers en ondernemingen 
besluiten van de Europese Unie kunnen 
aanvechten die hen rechtstreeks raken. 
Dat klinkt abstract en ver van ons bed, 
maar dat is het niet. 

Een exporteur van bloemen heeft te 
kampen met Russische handelsbelem-
meringen in reactie op de Europese 
sancties. Bedenk dat het Gerecht bin-
nenkort oordeelt over de rechtmatigheid 
van die sancties in verband met de situ-
atie in Oekraïne. Die beslissing kan van 
invloed zijn op de handel. 

Verder moet Google mogelijk op bevel 
van de Europese Commissie de inrich-
ting van haar zoekmachine aanpassen, 
ten gunste van concurrenten en dagelijk-
se gebruikers. Het ligt voor de hand dat 
Google die straf zal aanvechten bij het 
Gerecht.

Deze voorbeelden illustreren het 
maatschappelijke en economische 
belang van de zaken die het Gerecht 
behandelt. Het is daarom belangrijk 
dat deze instantie goed functioneert. Er 
wordt al jaren betoogd dat dit niet het 
geval is. Of de kritiek op het functioneren 
nu altijd terecht is of niet, feit is wel dat 
de instantie te kampen heeft met grote 
achterstanden. Bovendien duren proce-
dures vaak lang. 

De afgelopen jaren zijn de lidstaten 
van de Europese Unie er niet in geslaagd 
om deze situatie structureel te verbete-
ren. Het huidige voorstel om het aantal 
rechters te verdubbelen betekent dat 
iedere lidstaat in de toekomst twee rech-
ters mag afvaardigen. Het valt te hopen 
dat dit voorstel op verzet zal stuiten. De 
beoogde uitbreiding is funest voor het 
functioneren van het Gerecht. 

In de eerste plaats gaat de uitbreiding 
ten koste van de kwaliteit van de recht-
spraak van het Gerecht. De zaken voor 
het Gerecht worden doorgaans behan-

deld in kamers van drie rechters, waarbij 
ieder van die kamers alle typen zaken 
behandelt. In de huidige situatie is het al 
moeilijk om te waarborgen dat rechters 
in alle zaken van vergelijkbare aard een-
duidige beslissingen nemen. De bewa-
king van de coherentie wordt er met 56 
rechters niet makkelijker op. 

In de tweede plaats wordt het voor veel 
lidstaten een grote opgave om na het ver-
strijken van iedere ambtstermijn goede 
rechters te benoemen in het Gerecht. 
Nederland kent de traditie het neusje 
van de juridische zalm naar Luxemburg 
te sturen, maar in veel lidstaten is dat 
minder evident. De pool van potentiële 
kandidaten is vaak klein door de hoge 
eisen die voor benoeming gelden. Een 
goede beheersing van de Franse taal is er 
maar één van. 

In de derde plaats is de oplossing niet 
kostenefficiënt. De verdubbeling van het 
aantal rechters gaat de Europese Unie 
naar verhouding veel geld kosten, en dat 
is een slecht signaal in de richting van de 
Europese burger. 

Om te voorkomen dat het Gerecht 
vleugellam raakt en Nederlandse bur-
gers en ondernemingen daarvan de dupe 
worden, zou de politiek het huidige voor-
stel tot herziening van het Gerecht niet 
moeten aanvaarden.

Bewaking van coherentie 
van rechtspraak wordt er 
met 56 rechters niet 
makkelijker op
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